
 هاپنجشنبه عصر شهرسازي و معماري هنر، تخصصی علمی شستن

 1400ماه  مرداد  14 ها پنجشنبه: زمان
 )19. حرفه معماري پساکووید 2(دوران پس از واکسیناسیون        عنوان:

 

 حدیثه کامران کسمایی، آذین جلالی، علی حقیقی و محمدمهدي محمودي اعضاي میزگرد:
 

 هاسخنرانی از ايچکیده
 و وسط تابستان است و این نشست، نشست یکصد خدمت شما عزیزان، دوستان عزیز امروز دقیقاً کنمسلام عرض می محمودي:

وان هفته پیش با عن دونشست گذاشتیم در خصوص دوران پس از واکسیناسیون که  سهپی، ي هرمشصت و چهارمی از اندیشکده
اکوید ي معماري پسهاي بسیار خوبی شد و این بار گذاشتیم حرفهران بودیم و صحبتبزرگوا سهبود که در خدمت  19معماري پساکوید 

 کسمایی، سرکارکامران معمار بزرگوار هستیم که هم در آموزش هستند و هم در حرفه، سرکار خانم دکتر حدیثه سهکه در خدمت  19
طور اینکه پذیرفتید دور هم یک نشستی داشته باشیم و همینکنم از حقیقی تشکر میعلی دکتر جلالی و جناب آقايخانم مهندس آذین

یروس رو هستیم، در اوایل که این وایی رو بهکاري و حرفهیک سال و نیم است که ما با این کرونا در خانواده و محیط دانید تقریباً که می
ین و اولرو شدیم روبهود در ایران، همه با یک شوکی وارد شده ب اواخر بهمن ماه بود که رسماً وارد شد که اگر خاطرتون باشد تقریباً

تغییري کرد و به آن عادت کردیم؟  ماه 18، 17ایی در این کنم که آیا آن شوکی که وارد شد در دوران حرفهسوال را با این شروع می
  .اول در خدمت سرکار خانم دکتر کامران کسمایی هستیم، خانم دکتر بفرمایید

ي بینندگان و شنوندگان محترم و حضار و دکتر محمودي کنم، عرض سلام و احترام دارم خدمت همهخواهش می کسمایی:کامران
و ما به عنوان معمار راجب  19ي کوید ي روز دنیا که مسئلهترین دغدغهعزیز که این جلسه را ترتیب دادند و با توجه به اینکه با بزرگ

ي همه کنم از آقاي دکتر که به این موضوع پرداختند در این روزها که دغدغهشکر ویژه میکرونا قرار است صحبت کنیم ت معماري پسا
ه کنم پیشاپیش من همین الان کهست استرس و موارد و تبعاتی را که این مسئله به تبع خودش به دنبال دارد. من عذرخواهی هم می

این مسئله را با جان  کرونا هستم و کاملاً هفته است که درگیر 3، 2ه برم و متاسفانکنم در دوران قرنطینه به سر میبا شما صحبت می
ماهی که حالا به  18 ،شاید در روزي که این اتفاق افتاد واقعاً .توانم پاسخگوي سوالاتتون در این زمینه باشمکنم و میو دل حس می

ر ایی بنده و خیلی از همکاران و عزیزان دیگوي کار حرفهر نوعی به وجود آمده، ملموس ما خیلی این را نتوانستیم حس کنیم حالا قطعاً
بله  .مارا بیان کنم خدمت ش توانم با یک دیدگاه دیگري اینمی کاملاً ،کنمثیرگذار بوده ولیکن الان که دارم با شما صحبت میأهم ت

ن روزي که این آ ببینید آقاي دکتر ما شاید واقعاًایی ما داشته، حال این مسئله روي کار حرفه ثیراتی به هرأآقاي دکتر فرمودند که چه ت
دانستیم چه هست و چه ایی وجود داشت در این خصوص که دقیق نمیمان یک همهمه و ترسی، یک دغدغهاتفاق افتاد فقط در ذهن

دیم و اینکه یده بوالمثی که همیشه مرگ براي همسایه است را شنب ضربوولی خ ،دیدیمتبعاتی ممکن است داشته باشد به هرحال می
هاي کاري که وجود داشت ولی ما شاید ي سختیحال با توجه به همه کردیم روي همین حساب به هررا ملموس درك نمی این واقعاً
داري واحد اچهار ناآگاهانه به نوعی کار خودمان را پیش بردیم به این دلیل که خود من به شخصه آن زمان یک قراردادي داشتم  کاملاً
توجیه کردن کارفرما و خیلی از افراد دیگر  خواست کارش را تحویل بدهم چون قرارداد بسته بودم و کاملاًو کارفرماي من از من می بود

ردم، کارگر ککه آنها هم مثل ما تازه با این مسئله مواجه شده بودند خیلی کار راحتی نبود من حتی براي کارهاي تحویلم کارگر پیدا نمی
کردند آن زمان، به هر حال اینها همه کار نمی کدام اصلاًکردم که بخواهند این کار را انجام بدهند و کارگرها هیچنمی افغانی پیدا



ثیرگذار أت ثیرگذار بود ولی یکم که شرایط پیش رفت و به هرحال شرایط اقتصادي که کاملاًأت هایی است که در بدو ورود کاملاًسختی
که کار آن تبعي تعهدهایی که داشتیم مجبور بودیم به ي این موارد بود و همهرما چه کارگران، خود ما همهبر این قضیه براي چه کارف

و شرایط قدیم براي  stableب شرایط، شرایط وهایی که داشت بخواهیم استارت بزنیم و پیش ببریم ولیکن که خي سختیرا با همه
هاي ما شد که روي قیمتکردند باعث میکه نسبت تعدادي که وجود داشتن و کار می ها به این دلیلکردن نبود هم از نظر هزینه کار

ر حال مین متریال تمام مسائل دیگر که دأها و تي متریالثیر بگذارد و اینکه در خصوص نیروي انسانی بوده در خصوص مقولهأت کاملاً
 و واردات و خیلی موارد دیگر اینها هم چیزهایی بود که کاملاً مین مواد اولیه أفرما هست و سال گذشته هم بوده یعنی تحاضر حکم

 آورد.هاي ساختمانی به وجود میکندي و سختی کار ما را در پروژه
رونا شدید گیر این ویروس کهم تماس داشتیم سخت گریبان ي گذشته که باهفته ایی که کردیدجالبه خانم دکتر، اشاره محمودي:

کنم که روز به روز حالتون بهتر شه ولی یک دیدگاه دیگري را من بینم یک مقدار برطرف شده و آرزو میمیو کسالت دارید که امروز 
زاري و افاین ویروس طوري شد که ما باز از نظر امکانات نرم خواهم بگویم حالا نظر خانم دکتر جلالی هم بپرسیم اینکه اتفاقاًمی

حضور  هاي ما با وجود داشتن کرونا و قرنطینهسومین بزرگواري هستید که در نشست افزاري پیشرفت بکنیم و طی این مدت شماسخت
 کنید. دارید و با ما برنامه را اجرا می

کنم آقاي دکتر وظیفه است من تا نیم ساعت قبل هم زیر سرم بودم حتی آقاي مهندس فرمودند خواهش می کسمایی:کامران
نیم، من امروز داشنویم و میبا توجه به چیزهایی که می حال قطعاً با توجه به شرایط ولی به هربرنامه را براي ضبط امروز کنسل کنیم 

اعت سکمی حالم بهتر است چون این ویروس یک حالت تابع سینوسی دارد و شما یک ساعت ممکن است حالتان رو به راه باشد و یک
هایی که نیم ساعت قبل دریافت کردم در خدمتتان خاطر سرم و آمپولبعد حتی توانایی صحبت کردن هم نداشته باشید و من الان به 

 ام است. عهدهایی که برهستم طبق وظیفه
ایی یا نه چون اوایل یک شوك بود ماهه تغییري کرد در کار حرفه 19، 18در این دوران  خانم مهندس جلالی آیا واقعاً محمودي:

 الان چطور؟ چه اتفاقی افتاد؟ 
ي امروز شرکت کردم و خیلی ممنونم از کنم خدمت شما و بینندگان محترم خیلی خوشحالم که در جلسهعرض میسلام  جلالی:

گویم شاید بشود گفت اگر این قضیه کرونا براي ي شخصی خودم میشما و اگر بخواهم جواب سوال شما را بدهم من در مورد تجربه
نکرد، چون از سه سال یا بیشتر من دورکاري را شروع کرده بودم و با مشاورهایی که چنانی ها شوك بود براي من فرق آنکلی از آدم

له براي من جا افتاده بود أاین مس خارج از کشور بودند یا افرادي که خارج از ایران بودند همکاري را شروع کرده بودم و تقریباً
 وقت طراح سر سایت حضور نداشته باشد و براي من اتفاقینند هیچوقت کارفرما و معمار همدیگر را نبهاي آنلاین اینکه هیچکرکسیون

توانم بگویم که در این مدت هرچه که گذشت کارفرماها بیشتر عادت جدیدي نیفتاد چون من عادت داشتم ولی براي کارفرماها می
و  بگذارند به اشتراكاي را صفحهکایپ یک  اسبا  صرفاً اینکه طراح را حضوري نبینند و مثلاً تر شد و مثلاًکردند و براي آنها ملموس

 تر است ولی چون من پیشاپیش به استقبال این موضوع رفته بودم خیلی تفاوت زیادي را حس نکردم.صحبت بکنند براي آنها جا افتاده
جرا و مصالح و ي خودتان و کارفرما را اشاره کردید، خانم دکتر در خصوص کار اب جالبه شما اختلاف بین مجموعهوخ محمودي:

ان ي بسیار زیبایی را انجام دادید و فقط در مانیتورتثیر گذاشت آقاي مهندس حقیقی شما پروژهأنیروي انسانی اشاره کردند که آنجا ت
شوك بود یا نگاه دیگري دارید چه اتفاقی افتاد؟  سال و نیم اولش که رخ داد براي شما واقعاًنمانده و به اجرا رسیده توي این مدت یک

 امروز چطور؟ 
انم جلالی خ کسمایی و سرکار دکتر خانم کنم خدمت بینندگان عزیز این برنامه، سرکارکنم، سلام عرض میخواهش می حقیقی:

عوت کردید در خصوص این موضوع طور جناب آقاي دکتر محمودي استاد عزیز بنده و سپاس از اینکه من رو به این برنامه دو همین
اولیه  هايگیريدر بخش اجرا یک سخت ب ما یک شوك اولیه داشتیم که براي خیلی از کارفرماها مخصوصاًوواقعیت این است که خ



ه بمتوقف شد، متاسفانه  در قالب بازسازي داشتیم که پروژه مدتی رسماً ي طراحی و ساختهمان زمان یک پروژه ایجاد شد من دقیقاً
ي خیلی مهم این بود که در بخش طراحی خیلی طریقی آن پروژه تمام شد ولی نکته ي قضیه و به هرخاطر اساس چیزهاي اولیه
در بدو امر و بعدها تبعاتی که کرونا و تحریم و مشکلات اقتصادي در واقع روي وضع اقتصادي جامعه  مشکلی وجود نداشت اتفاقاً

ثیر را ما در بخش اجرا داشتیم شاید باورتان نشود، چند تا از أداد ولی در بدو امر بیشترین ت ثیر قرارأگذاشت طراحی را تا حدي تحت ت
پاندمی  يهایی را برایشان کار کنیم در قالب همان طراحی، ساخت و بازسازي و همین مسئلهکارفرماها آمادگی این را داشتند که پروژه

طور که خانم ب آنواما خ .حق منتظر هستند که این شرایط بگذرد و بعد تصمیم بگیرندباعث شد که منصرف بشوند و همچنان هم به 
هم داشتیم خیلی مشکلی از این بابت با کارفرماها  جلالی هم فرمودند ما تمرین استفاده از فضاي مجازي و سیستم دورکاري را قبلاً

لی طور که خانم دکتر هم فرمودند و مسائمین مصالح همانأت ایجاد نشد واقعیت قضیه، بیشتر مشکل به نظرم در بحث اجرا بود بحث
هاي مسکونی در بخش احداث که در واقع در بخش بازسازي مخصوصاً ،هایی که کارفرماها داشتنداز این دست در کنار آن نگرانی

این  ایی وجود داشت دراولیهگویم شوك در عین کار خیلی مشکلی وجود نداشت ولی به هر صورت می ها ساکن نبودند بعضاًخانواده
داشته باشند  اییکنم خوشبختانه یا متاسفانه مردم کنار آمدند با این موضوع و اگر کارفرماها دغدغهداستان بعد از این الان ولی فکر می

ادي کرونا بته تبعات اقتصها و الي اقتصادي تحریمي حوزهتري از جنس آیندههاي کلیاي بیشتر نگرانیبراي انجام دادن یا ندادن پروژه
 در کل جامعه است، در خدمتتون هستم.

ي کوچک مشاور بزرگواران اعتقاد دارید که در قسمت داخلی یعنی در قسمت مجموعه خودتان در جزیره سهجالبه هر  :يمحمود
جام اني داخلی خودم ر مجموعهي داخلی خودتان انجام دهید منم توانستم داید هماهنگی را در مجموعهمشکلی نبوده یعنی توانسته

بزرگوار اشاراتی که کردید مشکلاتی که بود بیشتر از سمت کارفرمایان یا از سمت  سهبدهم و با این کنار بیاییم با همکاران ولی هر 
تی کند چه کارفرما خصوصی باشد چه دولاجرا بود من اعتقاد دارم براي اینکه از نظر اقتصادي جایگاه ما مشاوران با کارفرمایان فرق نمی

مان و را و ما نه در درون خود کروناشدند این بحث پس کمتر متوجه میباشد کمی فاصله دارد ولی آنها از امکانات بیشتري برخوردارند 
که ما خودمان با  در صورتی از ما داشتند که باید حضوري بیایید جلسه بگذارید باید اینکار و آن کار را بکنید مثل قبلبه همان توقع را 

انیم دولی الان که می بزرگواران سهرا جلو برویم، جالبه اشاره فرمودید هر  هاپروژه ایم به صورت مجازي اتفاقاًهمکارانمان توانسته
یدوارم هرچه مگردیم، اشوند و انشااالله کل جامعه واکسینه بشود مثل آن شوکه اول نیست یعنی دوباره برمیکم همه واکسینه میکم

ایی پشت سرمان است که نکات مثبت و منفی دارد از خانم سال تجربه سال و نیم دوزودتر برگردیم به دوران عادي ولی حدود یک
سالی  ودخواهیم برگردیم، چه نگاهی دارید؟ نسبت به این دکتر شروع بکنیم چه انتظاراتی دارید از دوران جدیدي که همه دوباره می

 ن بوده است؟ که پشت سرما
ه توانیم بگوییم این قضیه بطور که عزیزان اشاره فرمودند یک سري از محاسنی که میکنم، همانخواهش می کامران کسمایی:
توانیم توانستیم کارفرما را توجیه بکنیم که بنمی شاید واقعاً ي آنلاین بودن و دورکاري است ما قبلاًلهأهمین مس تبع خودش دارد دقیقاً

خواست چشم تو چشم ما را ببیند، صحبت کند و اینکه حضور مستمر ما را آنها جلسات آنلاین داشته باشیم یعنی کارفرما همیشه میبا 
ها، زمان و ترین محاسنی که این قضیه داشته این است که بعد مسافتها بخواهند رویت بکنند ولیکن یکی از بزرگحتی سر پروژه

 افزارهایی که شما اشارهجویی شود و اینکه در مورد استفاده از تکنولوژي و نرمکه درش بخواهد صرفه کنمي اینها من فکر میهمه
 در این زمان کرونا به من یاد داد که بتوانم چشم وقت، ولی واقعاًکردم هیچفرمودید من خودم به شخصه شاید از اسنپ فود استفاده نمی

ب ومحیطی را به دنبال دارد، خحتاج خودم حضوري مراجعه نکنم و اینها خیلی مسائل زیستبراي خرید مای پوشی کنم و اینکه الزاماً
هایی که محیطی و زمان هستش و این تداخل حرکتی و تداخلهاي زیستي بنزین، آلودگیلهأکنید به بیرون مسشما کمتر مراجعه می

ي مربوط به طراحی که محاسنش به این شکل نا در خصوص مقولهخواهیم آنها را به حداقل برسانیم در دوران معماري پساکروما می
رح شود به قطع مطهایی که اجرا دارد در خصوص اجرا، آقاي دکتر این را نمیها و سختیتواند باشد ولیکن با توجه به تمام مقولهمی



ه آن ایی هست که نیاز بدر یک مقوله قعاًچون اجرا وا .تواند به تبع خودش این پیامدهاي مثبت را داشته باشدکرد که این قضیه می
ایی که مربوط به طراحی است یا حتی مسائل مربوط به آکادمیک و بحثش، فرآیندش با این مقوله کاملاً دارد و اینکه مستقل راحضور 

ا آن مواجه وقتی ب افراد قطعاًکنم خیلی از ي دیگري که این کرونا دارد این است که فکر میمتفاوته ولی یک مقوله آموزش و... کاملاً
ت که وجود داشته من خودم الان لفظم این اس هایی که قبلاًگیريتر بگیرند نسبت به آن سختشدند کمی سعی کردند مسائل را ساده

جه اکنم یکی از چیزهاي روانشناسی که روي افرادي که با آن مومن از مرگ برگشتم دیگر این مقوله برایم مهم نیست من فکر می
دیدگاه رو نسبت به زندگی و محیط اطراف و اطرافیان و موارد به این شکل خیلی عوض کرده و من  شدند این است آقاي دکتر که کلاً

وانشناسی افراد ي رکه باید روش به شدت کار شود در دوران پساکرونا همین مقولهثیرگذار باشد و یکی از چیزهایی أت کنم کاملاًمیفکر 
ت کنند خیلی باید خدماها فعالیت میکنم مددکارهاي اجتماعی و کسانی که در آن حوضهماعی افراد هستش من فکر میو روابط اجت

ثیرات مخرب روي سلامت روحی افراد گذاشته است یعنی یکی از تبعاتی أخوبی را ارائه بکنند به افراد و با توجه به دیدگاهشان خیلی ت
ه به جز ما کنم ککنیم و من فکر میاند ما رویت میدر خیلی از بیمارانی که حتی نجات یافته ي افسردگی هستش کهکه دارد مقوله

ثیراتی بگذاریم و اینکه مواردي به این شکل، این مددکاران اجتماعی أتوانیم چه تجدا از بحث امروز ما هستش که می معماران این اصلاً
 . تر شود در دوران پس از آنپررنگ بتواندشان خیلی کنم حضور و نقشفکر می

نند، کخانم جلالی، خانم دکتر با اینکه الان درگیر این کرونا هستند و آخراي آن هست چقدر با دید مثبت نگاه می محمودي:
زش با ار تر بگیرم و یک چیزهاي دیگريام که یک مقدار همه چیز را آسانگویند اینها را یاد گرفتم چه در زندگی و چه در حرفهمی

 هست، شما نظرتان چی هست؟
ي این موضوع، من اول اینکه آرزوي سلامتی دارم براي خانم دکتر که هرچه زودتر حالشون خوب شود و نظر خودم درباره جلالی:

ي جامعههایی از جانب جوامع معماري به سمت آن سري توقعماه دیگر این موضوع اسمش شوك نیست و یک 18کنم بعد از فکر می
بیاید یک ویرایش جدیدي  چهارمبحث  عنوان یک طراح نظام مهندسی توقع دارم که مثلاًطور مثال من بهبه .گذار وجود داردقانون

نوان عهاي ساختمانی توزیع افراد در فضاهاي معماري الزامات فضاهاي باز من بهطور مثال تراکمبشود و این الزامات عمومی ساختمان به
کس چسري قوانینی بیاید که براي هیایی نباشد و یکخواهم که با این الزامات جدید طراحی را پیش ببرم و بحث سلیقهمییک طراح 

دم عنوان یک طراح وقتی خوطور مثال من بهوقت، یا بههاي بعدي ممکن است که وجود نداشته باشد، هیچتضمین نکرده که پاندمی
باید بیاید الزامات آسانسور و پلکان و فضاهاي  15از فضاي آسانسور پس یک مرجعی مانند مبحث  ها اکراه دارندتوجه کردم که آدم

ي ناظر چه هست؟ اینجا ب وظیفهوطور مثال به عنوان یک ناظر معماري، خاشتراکی دیگر را یک ویرایشی روي آن انجام دهد یا به
ساختمانی  هايسري دستورالعملایی عمل کند یا نه یکا هست سلیقهباید در مورد نکات ایمنی، نکات بهداشتی که مربوط به کرون

داشته باشد که بتواند بر مبناي آنها نظارتش را درست انجام دهد و حالا یک مرحله جلوتر اگر بخواهیم نگاه کنیم طرح جامع بعدي 
هم یک همکاري دارم در نهاد راهوري پایش  باید ارائه شود و از الان مطالعاتش شروع شده است و خود من 1406تهران است که سال 

شهري اینکه براي پاندمی  وريآتابباید این  که براي معاونت شهرسازي است براي مطالعات طرح جامع بعدي تهران است و قطعاً
ه چقدر معمارها تر نظر من این است کبعدي، تهران مقررات ملی ساختمان در ایران یا شهرهاي دیگر چقدر آماده است؟ یا از اون مهم

ن دیده ي اجتماعی، ایمنی افراد در آن قوانیتوانند به قوانینی مراجعه بکنند که خیالشان راحت باشد که مباحثی مثل کرونا، فاصلهمی
ایی ایی در مقیاس یک طراحی مسکونی تا طراحی یک شهر بحث سلیقه پیش نیاید و یک ضوابط مطالعه شدهسلیقه شده باشد و بحث

 کنم توقعم به عنوان یک معمار براي دوران پس از کرونا این باشد.داشته باشد براي ارجاع من فکر میوجود 
شوند و تازه این می دهیم و چند هزار نفر مبتلاًنفر عزیز رو از دست می 300روزانه  جالبه این روزها که ما حدوداً محمودي:

واران بزرگ دودهیم، نگاه شما ببینیم که در کل جهان به چه صورت از دست میآماریست که براي ایران است و اگر یک مقدار جهانی 
را  حال فکرشتواند به ما درسی بدهد که ما به عنوان طراح تا بهاین کرونا می هاي معماري و شهرسازي اتفاقاًاین است که در قسمت



به شما بدهند با هر نگاهی، یک پارك یا یک بیمارستان  سال پیش را سهي نکرده بودیم آقاي مهندس حقیقی امروز اگر همان پروژه
هایی که این بزرگواران کردند شما نگاهتان چه هست؟ آیا تجدید ي مسکونی است با این صحبتیا یک مهد کودك یا یک مجموعه

اشته در ثیرش را گذأیم که تبینرا کسري دارد در کل جامعه می گویید که این چیزهانظري دارید نگاه خودتان یا ضوابط و مقررات می
گیرند میشویم که مردم پول نقد دستشان نکنند و متوجه میي مردم رعایت میصف بانک یا عابر بانک یا نانوایی یا فروشگاه دیدیم همه

 قیقی؟قاي مهندس حثیرش را گذاشته ما به عنوان معمار، به عنوان طراح کجاها را باید تغییر دهیم که خودمان به آن باور رسیدیم. آأو ت
کنم من اعتقادم این است موضوع کرونا باعث شده است همزمان ما قدر حضور در کنار هم را بدانیم و فضاي خواهش می حقیقی:

ترین حالت ممکن از هر موضوع هم نیستند و ما الان باید به بهینه طور، واقعیت این است که اینها در تضاد بامجازي را هم همین
مثل یک روانشناس و یا یک مشاور واقعی با  .کنیم چون اعتقادم این است یک معمار اگر درگیر یک طراحی واقعی شوداستفاده 

برد و این نیاز هست که حضور شان را فراتر از موضوع قرارداد و یک سطحی از دوستی و یک دوستی خاص میکارفرمایش رابطه
ه شود این یک موضوعی است کوقت ارتباط مجازي جایگزین ارتباط واقعی نمیهیچهمدیگر را ما درك بکنیم، اعتقادم این است که 

امیدوارم این شرایط زودتر بگذرد و این حق کارفرما است که دوست دارند مشاورشان را ببینند، این نیاز عاطفی یک کارفرما و مشتري 
بادل سري از ته هم نیازي به حضور نیست و براي یکولی از آن سمت هم به نظر من خیلی خوب شد که حداقل فهمیدند همیش .است

طراحی  ناًجویی کنیم مطمئپذیر دیگر صرفهتوانیم از این ابزارها استفاده کنیم و در زمان، انرژي و خیلی مسائل ریسکاطلاعات ما می
ثیر أنیم حضور کرونا چقدر بر معماري تشود اما اعتقاد من این است که زمان باید بگذرد و در میان مدت ببیثر از این شرایط میأهم مت
 بینیم که موضوعهاي متنوع را در معماري در نظر بگیریم میبینیم ما اگر کاربريطور واضح چیزي که الان میب بهوگذارد خمی

خواندم یمن مثیر قرار گرفته بود گزارشی رو أفضاهاي تجاري قبل از کرونا هم به خاطر فروش آنلاین و مسائلی از این دست تحت ت
حدي  ثیر بیش ازأشود و موضوع کرونا به نظر من روي این موضوع تسال یک مال بزرگ تعطیل می سال پیش در آمریکا هر که چند

که فقط شاید برندها بتوانند رقابت کنند و فضاهاي واقعی فیزیکی براي  ،هم گذاشت یعنی نه در ایران در کل دنیا ما شاهد این هستیم
ثیري که کرونا داشت به نظرم روي بحث فضاهاي اداري بود، کرونا باعث شد که ما قدر خانه و أهایشان داشته باشند و تي کالاعرضه

فضاي سکونت  ها قدر خانه را بدانند و قدر یکفضاي سکونت و فضاي کیفی سکونت را بیشتر بدانیم و نه تنها ما معماران بیشتر مشتري
دهند، همانطور که فضاهاي تجاري ربري اداري به نظر من ارزش خود را حداقل از نظر کمی از دست میدرست را بدانند، فضاهایی با کا

و دکنند یعنی خود من اگر در واقع تر کار میتر و بهینهارزش سابق را ندارند فضاهاي اداري هم به نظر من از نظر کمی و متراژ چگال
باید توسعه دهم و متراژ آن را بیشتر کنم و تعداد نفرات بیشتر باشد ولی الان به  گفتم دفترم راخواستم فکر بکنم میسال پیش می

اهاي کارمان بتوانیم با دورکاري حتی در واقع فضبا الگو کنیم و تعداد نفرات بیشتر شاید به من کمک کنند اما ي کیفی فکر میتوسعه
در بلندمدت خانه و محل سکونت اهمیت بیشتري پیدا کند و شود را کوچکتر کنیم این به نظر من یک ارزشی هست که باعث می

ي بیشتري پیدا کند و فضاهاي تجاري و اداري در کل در شهر مقدار کمتري از نظر تراکم و زیربنا به خود اختصاص بدهند و به سرانه
ي اغلب هاي ویلاسال اخیر مشترين یکي خیلی ساده بگویم در اییک نمونه گذارد مثلاًثیر میأها هم روي طراحی ما تتبع در دیتیل

ها رد و بعضیکفقط شخص به خاطر تفریح به داشتن یک ویلا خارج از شهر فکر می دفاتر از جمله دفتر ما خیلی زیاد شده یعنی اگر قبلاً
نکه الان ای مضاف بر .ها به خاطر کرونا دوست دارند حتی یک اتاق و باغچه داشته باشندنگران جنگ و این مسائل بودند الان خیلی

ي طراحی آپارتمان دقت کنید مردم و کاربران در قالب مشتري و کارفرما شود و از آن سمت هم در حوزهآبی هم اضافه میبحران بی
شود و جایی براي حداقلی که تبدیل به انبار می Functionalها فراتر از یک بالکن و یک تراس دهند که خانهخیلی بیشتر اهمیت می

ند کنند و دوست دارند که فضاها یک تراس بزرگ داشته باشولر یا کندانسور و پکیج دیگر به عنوان یک فضاي پرت به آن نگاه نمیک
بلندمدت  مدت وثیر گذاشته و در میانأکرونا ت ب نه انسان نیاز به هواي باز هم دارد. مطمئناًواز این شرایطی که خ دکنکه طبعیت می

 سبک زندگیمان خواهیم بود. بر معماري و کلاًثیراتش أما شاهد ت



جلو  بار هاي ما بیشتر شده است یعنی هربزرگواران کردید تعداد دغدغه سهولی من اعتقاد دارم با صحبتی که شما  محمودي:
رود یویروس نیز جلو مرود ولی در عین حال خود این پذیریم که واکسناسیون در کل دنیا با مشکل مواجه است اما جلو میرویم میمی

 شود، ولی ما معماران یک نقش مهمی داریمها هم تعدادشان بیشتر میشود، اما دغدغهشود، واکسیناسیون هم بهتر میتر میپیشرفته
ا دارد ر کنیم، آیا جامعه تحمل ایندهیم، خانم دکتر با شما دوباره شروع میها را شکل میها و فعالیتسازیم کاربريچون بناها را می
یگر شوند و باید یکدهاي آقاي مهندس حقیقی این بود که افراد از مجازي خسته میو گمان جلو برویم؟ صحبت حدسکه ما معماران با 

بزرگواران هم این بود، مثالی که آقاي مهندس حقیقی زدند،  سهبزرگواران هم همین را گفتید در عین حال در صحبت  دورا ببینند، شما 
بینند، یعنی یک ضد و نقیضی براي جامعه به وجود ست که افراد همدیگر را میا ها جاییمال شوند، ولی اتفاقاًارند بسته میها دمال

و دوست  شودخواهیم بدهیم اینترنتی باشد یا نه دلمان تنگ میآمده است که آیا این فضاهاي مجازي را جلو برویم سفارشی که می
 ودي تجاري حتی خرید هم نکنیم دوست داریم کسی را ببینیم ولی از یک طرف نگرانیم، این دغدغه از داریم پرسه بزنیم در مجموعه

وید گطرف هست، کارفرما دوست دارد مشاور را ببیند ولی هم کارفرما هم مشاور دوست دارند که کرونا به آنها انتقال پیدا نکند یعنی می
برداري چطور؟ یعنی این دوگانگی که قسمت طراحی است ولی در قسمت اجرا و بهره گوید نه حضوري. حالا اینمجازي ولی فردا می

هر دو نیاز هست، هر دو نیاز انسان است که دوست دارد ببیند، دست بدهد، لمس کند، ولی تا کرونا  وجود دارد، من اعتقاد دارم اتفاقاً
ا ما خواهند بگویند؟ آیشود؟ کارفرماها چه میش ما معماران چه میگذاري را بیاموزیم، نقهست باید یکسري چیزها را بیاموزیم فاصله

مه؟ نظر ایم در این یکسال و نیمعماران باید کمک کنیم کارفرماها نیز راه درستی را بروند یا نه یعنی راه راست را ما بلدیم یاد گرفته
 شما چیست خانم دکتر؟ 
 شود نادیده گرفت یعنی هرچقدر به سمت فضايچیزیست که نمی واقعاًفضا و مکان حس تعلق به آقاي دکتر  کامران کسمایی:

طور که آقاي مهندس حقیقی هم اشاره کردند آن حس دیدار و به حق حتی از طریق کارفرما حالا کارفرما مجازي بخواهد برود، همان
 ها.حتی راه رفتن در خیابانکه جاي خود دارند و تاج سرمان هستند ولی حس تعلق یا حس نوستالژي در خیلی از فضاها 

مان هایهاي طراحیثیراتی که دارد یعنی در ذهن ما معماران این هست که ما بعد از این در محدودهأکنم به هر حال تولی من فکر می
سال ینده، یکماه آ کس هیچ اطلاعاتی از یکله مواجه شدیم و اینکه هیچأبا این مسکه کاملا ًاین قضیه را بخواهیم با توجه به این کاملاً

ثیرگذار باشد در طراحی فضاهاي مسکونی که آقاي أت هایمان کاملاًکنم در طراحیهاي بعدي ندارد ولی من فکر میآینده و پاندمی
در دیده قي از این فضاها آننقدر براي ما استفادهآ هاي حداقلی، شاید قبلاًمهندس هم اشاره کردند، اشاره به فضاهاي باز، یعنی آن بالکن

ي ه همهبا توجه ب د و حالا فضایی بود براي گذاشتن خیلی از کمدها، بند رخت و کولرشان و موارد به این شکل ولی الان واقعاًوشنمی
 مان همهاي شهريهایی که وجود دارد شما دوست دارید بروید در یک فضاي باز و تنفس کنید حتی و در خصوص طراحیمحدودیت

ثیرگذار بوده یعنی روي عرض معابرمان حتی، فضاها و مسیرهاي مستقلی که براي پیاده، براي سواره، براي أت ملاًکنم کامن فکر می
هایمان حتی که بتوانیم کمترین تداخل حرکتی را به دوچرخه سواري و موارد به این شکل باید در نظرگرفته شود در طراحی رستوران

هایمان ي طراحیها و در همهوسایل را حالا از طریق مختلف حتی براي سفارش گرفتن وجود بیاوریم کمترین دسترسی و لمس کردن
استفاده از  ما را به سمت گذارد این هست که صرفاًثیري که کرونا میأثیرگذار باشد وگرنه اینکه بخواهیم بگوییم تأکنم تفکر می

سان، شود از یک انیر، این حس تعلق فضا را به هیچ عنوان نمیفضاهاي مجازي خریدهاي آنلاین و موارد به این شکل بخواهد بکند خ
ي زیستن در فضا را داشته، پاساژ رفته است، راه رفته است در خیابان رفته است در محله رفته است، حتی نانوایی رفته انسانی که تجربه

 این مقوله در نظر گرفته شود.توان ها میبا توجه به نوع طراحی و خرید کرده است، گرفته شود ولیکن که کاملاً
کنند حس تعلق، آیا این حس تعلق که امروز ما در روم و اشاره میي صحبت شما را با خانم مهندس جلو میمن ادامهمحمودي: 

 100از نظر کالبدي فضایی، از نظر شهرسازي، همان حس تعلقی است که به فرض  جامعه داریم در معماري و شهرسازي داریم، واقعاً
ایی را آنجا کردیم که تعلق به آنجا داریم و خاطرهسال گذشته ما در مورد آن حیاطی صحبت می 100یعنی  سال گذشته ما داشتیم؟ نه



یست که این پذیر نکرد و چگونه کوچک شد پس آیا امکانجوري تغییر هگوییم ببینید چداریم امروزه برگشتیم و راجب آن بالکن می
سال و نیمه وجود داشته خیلی تغییر پیدا کند؟ حس تعلق من موبایلم شده است، حس تعلق با این شوکی که یک حس تعلق خصوصاً

ن بینم، الارو می اشوم که شمصورت مجازي، خیلی خوشحال میبینم شده است، بهبزرگواران می سهمن الان تصویري که از شما 
اینگونه شده، من اعتقاد دارم دنیاي مجازي واقعی شده است و دنیاي واقعی دیگر نیست، این دوران کرونا یک شتاب عجیبی داشته و 

ن دنبال یسال و نیمه یا اگردیم به قبل از یکشود، آیا ما برمیشود و ماسکی زده نمیام که بعد از این دوران که درها باز میخودم مانده
 ما هست خانم مهندس جلالی حس تعلق کجاست؟

وقت امکان ندارد که برگشت یعنی حتی اگر همه واکسینه شوند و این ویروس مانند فلج اطفال از بین برود، آن هیچ جلالی:
تد این است افاتفاقی که میها، آن تجربه که از بین نرفته است، بنابراین ایی که روي جامعه ایجاد شده است براي تک تک آدمتجربه

 ها  و روبوسی کردنشان منکه همیشه آن ذهنیت وجود دارد و حتی شاید بگویم که ترس از آن فضاهاي بسته یا راحت دست دادن آدم
از بین برود و یک مورد دیگري هم که هست، حس تعلق  ها این فرهنگ روبوسی جا نیفتد یا شاید اصلاًکنم حتی تا سالفکر می

سري واقعیت مثل دسترسی به امکانات، امکانات بهداشتی، امکانات شهري، قدر هم که قوي باشد اما وقتی که ما در برابر یکهرچ
وجه به کنم با تي دوم قرار گیرد و من چیزي که فکر میگیریم حداقل از نظر من حس تعلق شاید در درجهامکانات پزشکی در نظر می
 .زرگ باشدب شهرهايهاي کوچک و روستاها به سمت شهرحتی بیشتر از قبل تمایل مردم به ترك کردن این اتفاقاتی که افتاد شاید 

رار است که تر قتر و با امکاناتشهرهاي بزرگ ي تراکم یعنی مثلاًلهأکنم که این اتفاق بیافتد و این در تضاد با آن مسمن فکر می
ی مانند حیاط ایها نیاز داریم و شاید مسالهاجتماعی نیاز داریم ما به تراکم کمتر آدم يتر هم بشوند ولی از طرف دیگر ما به فاصلهشلوغ
هاي این را دارد که در یک شهر بزرگ در یک ویلا سال پیش که شما فرمودید شاید چند درصد از جامعه توانایی پرداخت هزینه 100
دید حل جبنابر این اینجاست که معماري و شهرسازي باید یک راهشود و پس این از دسترس بسیاري از افراد جامعه خارج می ،باشد

تن ي داشطور مثال تا همین چند سال پیش حیاط یک چیز طبیعی بود و همه تجربهبدهد که ما آن حس تعلق را از دست ندهیم، به
طور ود بهگاهی به کمک تکنولوژي حل شایی پیش بیاید که آن حس تعلقلهأایم و شاید مسایی که حیاط داشته باشد را داشتهیک خانه

م زیاد ي تراکلهأهاي بلندي که حیاط دارند نه یک تراس حداقلی که آقاي مهندس و خانم دکتر فرمودند، یعنی هم مسمثال ساختمان
زنی یا دست ب ي حس تعلق، فضاي سبز این که بتوانی به گیاهلهأکند و همان مسافراد به خاطر مهاجرت و امکانات به شهرها حل می

سال پیش بیگانه نشویم اینکه تعریف  100که کامل با  دار به نوعی جوابش باشد حیاطبلند هاي ساختمانگل بکاري این شاید بشود 
 کنیم.مورد چه چیزي صحبت می متوجه نباشد ما در طور مثال نسل بعد از ما اصلاًدار بهي حیاطکنند از خانه

ر گذارد دثیر میأکند، تسال و نیمه ادامه پیدا میکنند که این یکبزرگواران اشاره می دوآقاي مهندس حقیقی هر محمودي:
سال و نیم مدت زیادي نیست حالا ها هم اعتقاد دارند که این یکمان بعضیمان در ابعاد شهرمان و تعداد طبقاتمان در بالکنطراحی
، این یک شودمان باید برسیم یعنی عین همان دوباره تکرار میباره به آن معماري و شهرسازي گذشتهشود اما دوسال تمام میدو بشود 

 شود نگاه شما چیست؟ موجی بوده و تمام می
عد از کشور مانند آلمان و ژاپن ب دو شناسی این قضیه را هم باید در نظر بگیریم،کنم بعد جامعهآقاي دکتر من فکر می :حقیقی
ایی هسال جنگ معمولی را فقط در بخش هشتتر از قبل ولی ما سازند و بهتر و قويدر کمترین زمان دوباره خود را می جنگ جهانی
یک مقدار رفتارهاي نابه  سال همچنان درگیر تبعات آن جنگ هستیم این را باید در نظر بگیریم، 30گذرانیم ولی بعد از از کشور می
ها درگیر باشیم اما به راحتی هم ممکن کند به نظرم موضوع را ما ممکن است تا مدتینی ناپذیر میبي ایرانی هم، پیشهنجار جامعه

حتی مردم  کنم نهاست مانند خیلی از مسائل دیگر فراموش کنیم و نادیده بگیریم، حتی من معمار به عنوان یک طراح این را عرض می
ثیرش را أعاتش در آینده ولی اعتقادم این است که بخش خیلی مهمی که تبینی نیست تبکنم خیلی هم قابل پیشعادي من فکر می

هاي غیر واقعی است یعنی شاید الان مجازي واقعی شده است و من هم واقع اهمیت پیدا کردن ارتباط توانیم ببینیم دروقت نمیهیچ



طور یم بهمند شوع از تبعات مثبت این موضوع بهرهدر واق ،ناپذیر هست به نظرم و ما باید سعی کنیماعتقاد دارم، این برگشت کاملاً
شان در شهرستان است دهم زمینمن الان یکی از کارفرماهاي کانادا هستم، یک طراحی خیلی ساده هم برایشان انجام می خاص مثلاً

 سال، دو سال پیششاید اگر یکرود کنیم و همه چیز هم خوب پیش میب به راحتی ما داریم با هم کار میو، ولی خو در ایران اتفاقاً
ها هست ولی به ها هست، تمام اپلیکیشنسال و نیم پیش با اینکه اسکایپ سالکردن یک مقدار سخت بود شاید یک بود ارتباط برقرار

این مثبت  کنم باید قدردان تبعاتکردم در یک چنین نشستی حضور داشته باشم، من فکر میراحتی من نوعی هم حتی شاید قبول نمی
ن تا حد ایران ما الا قبول دارم ولی بپذیریم که واقعاً هایش من کاملاًموضوع باشیم در خصوص بحث تعلق نیز فرمودید با پارادوکس

 خواهم یکانگیزي که مردم بتوانند داخل آن ارتباط برقرار کنند، من فقط میخیلی زیادي تهی شده از آن فضاهاي شهري خاطره
به تهران لطف کردند و باملند به آن زیبایی را طراحی کردند و من  ب آقاي مهندس ادیب و خانم یوسفی که واقعاًقدردانی بکنم از جنا

این  .تر استدر این کرونا چقدر با ارزش که اتفاقاً ،کنم بعد از انقلاب تنها فضاي شهري واقعی که تهران آن را دارد باملند استفکر می
ا نیاز م کرد، من خودم بارها چون سمت غرب هستم از این فضا استفاده کردم و دقیقاًچقدر کمک می ي درست وفضاي باز دیزاین شده

داریم به حضور در کنار هم در فضاهاي جمعی، ولی باید درست انجام شود و امیدواریم به این سمت بروند که این اتفاقات بیفتد، یک 
ي تفریحات جمعی ما متاسفانه در ایران غذا خوردن و رستوران رفتن است و نکتهکه یکی از معدود ي جالبه دیگر هم بگویم ایننکته

رستوران رفتنشان را تا حد امکان ترك نکردند، این خیلی براي من  ،ها اگر دقت کنیدجالبش این است که مردم با تمام این پروتکل
ک کنم نیاز به یرفرمایی را کنار بگذاریم من فکر میهاي کاساستحدهد که شاید در این موضوع اگر آن جالب بود و این نشان می

اها باز بینیم که فضها خیلی خوب این مسائل را در طراحی جدید میگویم که در فودکورتبازنگري در این مسئله هست و البته می
ك است و شو ثیر کرونا قطعاًأتشدند و فضاهاي تراس مانند را در کنار این کاربري داریم. به هرصورت اعتقادم این است که بخشی از 

 ثیر آن را ببینیم.أسري از مسائل را باید فرهنگ و  مسائل اقتصادي در آینده واگذار کنیم و تباقی خواهد ماند ولی یک حتماً
ویم خواهم بگکنید بحث جنگ در آلمان و ژاپن و اتفاقی که بعد از آن افتاد و بازسازي انجام شد، من میولی اشاره می محمودي:

ي فرهنگی پشت آن بوده است و آن حس تعلق بوده و با آن توانسته اند جلو بروند و از آن درس بگیرند. الان شما یک پشتوانهالاخره ب
آید آن افرادي که براي امداد و نجات هستند در عین حال که بار که زلزله می بزرگواران ببینید در ژاپن که زلزله بسیار زیاد است، هر

یم کنهاي مانور اجرا میطور که ما الان بعد از زلزله برنامهکنند به عنوان یک مانور واقعی، هماندهند، نگاه میت را انجام میکار نجا
ایی که آمده در عین حال که باید آوار را برداریم، یا کسی که زخمی است گویند این زلزلهگذرانیم، آنجا میو شاید با شوخی و خنده می

عدي و ي بگویند از این بیاموزیم براي زلزلهبینند و میر بیرون بیاوریمش و نجاتش دهیم به عنوان یک مانور واقعی میاز زیر آوا
که این م ه هایمان را تغییر دهیم و بهتر کنیم که تعداد مرگ و میر کمتر شود. براي ما گویند بعد از این زلزله بیاییم و آیین نامهمی
ي خواهم ببینم با توجه به این که ما هیچ دانشی در دنیا نداریم و همهمانور است، یک مانور واقعی است اینجا میسال و نیم یک یک

زرگواران هایی را شما بتوانیم قوانین بهتري را بگذاریم؟ الان مثالمان یکسان است، یکسال و نیم است، خانم دکتر چطور میاطلاعات
خواهم مثال دیگري بزنم در خصوص بیمارستان، از امروز به بعد بیمارستانی را که من طراحی میگویید در مورد رستوران، من می
ي بینم، فاصلهسیساتش را میأي تنقدر بیمار هست راهروها جواب دهد، همهآبینم که وقتی راهروهایش را طوري می کنم حتماًمی

 رم. بتا تخت هم بتوانیم در راهرو داشته باشیم یعنی ظرفیت را بالا میسه ق بینم که از این اتاق تا آن اتاها را طوري میدرهاي اتاق
رویم، الان به و گمان جلو می سها را ما با حدني ایدر فضاي شهري چه باید باشد؟ ولی همه ؟نگاهم در رستوران چه باید باشد

ن بود، ما بینید و در صحبت اولتاآن را لمس کردید، می ي شما بیشتر است براي اینکهنفر خانم دکتر شما تجربه چهارنظر من بین ما 
بردار را بشناسیم و نسبت به نیاز آن جلو برویم، طراحی را باید با دانش خود نسبت به نیازمان معماران همیشه اعتقاد داریم که باید بهره

طور روي موزائیک ام و فهمیدم چام و صحبت کردهینا نشستهام براي نابینا طراحی کنم چون با نابام اما توانستهبرویم جلو، من نابینا نشده
عمار ي شما بیشتر است شما هم مي ما خانم دکتر تجربهنفره چهارکند ولی در جمع کند و چه چیزي حس میپولکی یا شیاري عبور می



ویم، رشنویم و جلو میتجربیات شما میکنیم یعنی از و گمان صحبت می ستا با حدسه گذرانید و ما هستید و هم این دوران را می
خواهم ببینم نگاه شما بعد از این یکسال و نیم چه هست در مورد کنید، میشمایی که معمار هم هستید پس تخصصی با ما بحث می

دیگري  ر بنايثیرگذار هست روي آن، یا اگأطراحی؟ اگر به شما گفتند یک خیابان را طراحی کنید، آیا در کنار آن موضوع کرونا هم ت
دانش معماري  تا دانش را دارید، دوگذارد شمایی که ثیري را میأایی را قرار شد که شما بنویسید، این چه ترا به شما گفتند و یا آیین نامه

 .و دانش این ویروسی که دورانش را گذراندید، خانم دکتر در خدمتیم
د کنم نقش ما بعد از این بتوانمن فکر می خدمتتان عرض کردم کاملاًطور که کنم، آقاي دکتر همانخواهش می کسمایی:کامران
هیچ اطلاعات درستی  ي مواردي که شما و عزیزان فرمودید ما واقعاًي طراحی با توجه به همهتر باشد در خصوص مقولهخیلی پررنگ

ید هاي بعدي را نداشته باشیم بنابراین ما بااز کجا معلوم پاندمی در مورد اینکه قرار است این موضوع تا به کی ادامه پیدا کند و اصلاً 
  .درنظر بگیریم ي این موارد راهمهتک بنا شهري یا مقیاس هایمان با هر مقیاسی، مقیاس این را در طراحی
ی یاییم و قوانین ملطور که خانم دکتر جلالی هم اشاره فرمودند ما نیاز به این داشته باشیم که مجدد بکنم همانمن فکر می

هاي ها و معضلاتی که در این چند وقت با آن مواجه بودیم حالا براساس برداشتساختمان را خیلی از قوانینش را براساس تمام معقوله
هایی دهند مطالعات و طراحیهایی که در کشورهاي پیشرفته انجام میمیدانی براساس استانداردهاي وزارت بهداشت جهانی و بررسی

هایی که در حال حاضر، در حال تدوین یکسري معیارها و ضوابط هستند ما هم باید بیاییم و یک بازبینی دهند، تیمکه در واقع انجام می
طور که خدمتتان عرض کردم مضاف بر فضایی که ي شهري هم همانروي یکسري از این مباحث داشته باشیم و در خصوص مقوله

ي خود وري ولی زمینهآي تابرو هستیم مقابله، بهبودي و مقولهبهمقوله رو سهشود، ما با گرفته مینظر  حتی براي افراد عادي در
شود و چیزهایی که در این چند وقت من دیدم در اطرافیان خودم، هاي روحی که به بیماران وارد میبیماران هم در نظر بگیرید، آسیب

اشد که بتوانند بروند آنجا و راه بروند یعنی حتی با همان توان خیلی جزئیشان. خود من حتی اینکه یک فضاهایی در شهر وجود داشته ب
پرسم که دوران نقاهت کنم، من این رو از هر پزشکی میتوانم بیرون بروم چون احساس عذاب وجدان میبه شخصه الان از منزل نمی

قالات قدر مآنهاي مختلف و متفاوت شنیدم و نقدر من جوابآهست؟  و واگیردار بودن این بیماري از طریق بنده به افراد دیگر تا کی
ون همین دلیل بیرمختلف سرچ کردم در این مدت و خواندم به هیچ پاسخی نرسیدم و آن حس عذاب وجدان بابت ناقل بودن را دارم به

دي که دچار ها براي افراسطح شهر یا پاركي یکسري فضاها حتی در کنم تعبیههفته هست. فکر می سهروم با اینکه الان نزدیک نمی
م رعایت شده باشد و ه هاي اجتماعی کاملاًشوند لازم است که بتوانند بروند درون آن فضا و آن فاصلههاي به این شکل میپاندمی

می که هاي جسباینکه یک فضاي دلنشین باشد که کمی آن حالت روحی،  براي هر بیماري این بیماري که جاي خود دارد به جز آسی
در  کنمتواند به ترمیم جسم کمک کند و من فکر میهاي روحی را به همراه دارد و روحیه بیشترین چیزي هست که میدارد آسیب

 جور فضاها لازم باشد و بخواهیم بعد از این در سطح شهر ببینیم. فضاهاي شهریمان وجود این
نفر معمار هستیم و در قسمت حرفه هستیم آیا اعتقاد دارید با توجه به  چهار خانم مهندس جلالی با توجه به اینکه ما محمودي:

برداران هم این پیام را بدهیم که بله این فضاها از امروز به بعد مورد نیاز است، مطالبی که خانم دکتر اشاره کردند به کارفرمایان و بهره
ستیم مند هما که حرفه بالاخرهسازي شکل گرفت طور که براي مقاومها شکل گرفت همانسازي در شهرهمان اتفاقی که براي مناسب
ایم اینها را انتقال دادیم به جامعه به کارفرمایان نگاه شما چه هست؟ آنها باید پیش قدم شوند با هم باید و این حرفه را برعهده گرفته
ا یم که این فضاها براي دفعات بعد هم نیاز هست نگویند که کرونما باید اصرار داشته باش کنند، یا اتفاقاًجلو برویم یا آنها مقاومت می

 دیگر نمیاید. نقش ما معماران باید چگونه باشد نظر شما چیست؟
توانیم بگوییم که انشااالله دیگر نیاید ولی هیچ تضمینی وجود ندارد که پاندمی بعدي نباشد ولی در مورد این درسته ما می جلالی:

معمارها بیشتر است یا نقش کارفرما، حالا شاید نگاه من کمی بدبینانه باشد به این موضوع ولی معماران  موضوع که فرمودید نقش
ت چنین هایی لازم اسبرداران، آنها را توجیه کنند چنین فضاهایی و چنین هزینهکنند کارفرماها و بهرهکنند و سعی میتلاش خود را می



تصاد ایی که هست، کرونا فقط با خود بیماري فیزیکی نیاورد، اقلهأولی یک مس .بر استا هزینههایی لازم هست چون تمام اینهبینیپیش
از هر قشري بودند و آنهایی که قدرت مالی بیشتري داشتند هرکس به سهم خودش آن آسیب  را از بین برد یعنی کارفرماها قبلاً 
ها و درآمدشان سازها کم شده هم تراکم فروشیوود گفت هم ساختشها که میها بگیریم شهردارياقتصادي را دیده است، از دولت

ها آید که توصیهثیر کرونا قرار گرفته است، پس اینجا یک مشکلی پیش میأوکارشان تحت تافراد معمولی که کسب کمتر شده تا مثلاً
پس  .ودشهایشان بیشتر میتوصیههاي معماران براي فضاها از یک فضاي خورد مسکونی تا یک فضاي بزرگ شهري بینیو پیش
ما شود گفت که کارفرها ولی از آن طرف حداقل با شرایط موجود میشود با توجه به نوع طراحی نوع پروژهها بیشتر میهزینه احتمالاً
آن  انگارهاي اجتماعی که کل دنیا خورده است، توان هزینه کردنشان کمتر است، پس هایشان محدودتر شده به خاطر آسیببودجه

تر شود براي مجاب کردن کارفرما و شاید مقاومت کارفرماها نیز بیشتر یعنی شاید تلاش معمارها خیلی سخت .شکاف بیشتر شده است
هاي مالی را داشته باشند این نظر من است و شاید کمی بدبینانه باشد ولی امیدوارم شرایط شود زیرا آنها هم مجبور هستند محدودیت

 ي باشد که نظرم عوض شود.در آینده جور
زند ولی اگر کلانتر ببینیم و یک مقدار درگیر این موضوع آقاي مهندس حقیقی درسته بحث اقتصادي حرف اول را می محمودي:
ب ما به عنوان یک معمار چگونه به وزند، زنده بودن. خشود و سلامت و زندگی حرف اول را میبحث اقتصادي حذف می بشویم اتفاقاً

 و کارفرما بگوییم که آمادگی این را داشته باشند که اگر کرونا ادامه پیدا کرد یا حتی بدترش بیاید باید آن نگاه هم ببینیم چه در بناها
اش صحبت کنید روي سازهها، حتی ویلاهایی که براي خانواده خصوصی هم طراحی میها و چه خصوصیچه در فضاها چه دولتی

توانید کارفرما را راضی کنید که براي اتفاقاتی مجدد مانند کرونا آماده باشد، نگاهتان زلزله جواب دهد، چطور میکنید که براي می
 چیست؟

 واقع با تمام احترامی که براي کنم، نگاهم این است که کارفرماها یا فهم دارند یا متاسفانه ندارند که ما درخواهش می :حقیقی
لی از نظر مالی در تمکن هستند و رشویم که هرچقدرو میبا یکسري از کارفرماها نیز روبه ولی بعضاًکارفرماهاي فهیم قائل هستیم 

مهیداتی دهند و متاسفانه اگر تبینند این یک واقعیت است و تا به ضرورت نرسند کاري را انجام نمیهمه چیز را نفع آنی اقتصادي می
از یک خانه بگیریم تا یک فضاي اداري یا یک فضاي شهري یا اگر اجبار و ضرورت براي بالا بردن کیفیت زیست در یک فضاي زیستی 

راتر اگر بخواهیم به مهار این موضوع زیاد نگاه کنیم ف کنند، من اعتقادم این است که اتفاقاًنشود متاسفانه کارفرماها خیلی هزینه نمی
ک هاست که یایی مدتکنم هر خانوادهطور که فکر مییعنی همان توانند وارد عمل شوندسیساتی ما خیلی میأاز معماري همکاران ت

هاست پایین آمده است ما نیاز داریم که هواي فضاها هم حداقل دستگاه تصفیه آب دارد به خاطر کیفیت آبی که متاسفانه سال
ها خانه با آن مواجه هستیم این است کهها داشتیم و الان هم ترین مشکلاتی که در اغلب خانهشان فیلتر شود، ما یکی از بزرگیکسري
باید براي هواي تازه پنجره را باز کنی و بعد پرت حرارتی خواهید داشت من فکر  ي طبیعی و عادي ندارند یعنی شما حتماًتهویه اصلاً
ي همکاران هم در نظر بگیریم روي فضاهاي زیستی نیاز هست که بقیه حداقلی هم bmsاگر بحث در کنار معمارها  کنم اتفاقاًمی

کنیم که در کنارش همکاران  Boldکنیم براي کارفرما که باید هزینه کنی بتوانیم این مسائل را نیز می Boldکه ما زلزله را  طورهمان
سیسات یک فضا هم باید هزینه کنید، أشما براي ت به کارفرما بگویند که bmsطور در قالب حداقل مسائل سیساتی ما و برق همینأت

ه یک نید و بدترین اجرا را دارید ولی بکوقتی شما بدترین خانه را طراحی می ،گویم متاسفانه ما مشکل فرهنگی و تورمی داریممن می
که به  یه را کشیدید و تا زمانیرود آقاي دکتر خودتان بیشتر از ما رنج این قضخوریم دیگر کسی سراغ معمار نمیبرابر می ششتورم 

نظر من ثبات و پایداري بعد از آن ثبات اقتصادي نداشته باشیم، خیلی نباید دلخوش باشیم که جامعه به معمار رو کند و من خودم یک 
شوند تر میول لازمشوند ولی خوشبختانه یا متاسفانه کارفرماها پبیانیه و تئوري براي خودم دارم که درسته کارفرماهاي ما الان کم می

 ا قبلاًطور که خانم مهندس فرمودند، مرویم که قشر متوسط در حال از بین رفتن است و همانرا اگر بپذیریم که به سمتی مییعنی این
ولی  میها کمتر شده از نظر کشود گفت که پروژهمی سال پیش هم کارفرما از قشر متوسط زیاد داشتم ولی الان تقریباً سهشاید همین 



م مدمان راضی باشیآکنم اگر ما از درکنند من فکر میکارفرماها همه قشر مرفه جامعه هستند و وقتی فهمش هم دارند خوب هزینه می
توانایی  عاًولی واق ،شود که یک سوبسید یا یک ذکاتی را قائل شویم براي افرادي که فهمش را دارندشاید این یک رسالت فردي می

ایی دهیم ندارند و بتوانیم به نحوي حداقل خدمت کنیم به جامعههایی که ما براي سایر افراد متمدن قرار میتعرفههزینه کردن با آن 
ها هستند ها پولش را دارند ولی فهمش را ندارند ولی خیلیایی هست که خیلیتواند یعنی به نظر من این دغدغهخواهد ولی نمیکه می

مان هم ي خودایی و جانبی غیر از حرفهپولش را ندارند این وسط ما معمارها درگیر خیلی مسائل حاشیهفهمش را دارند ولی متاسفانه 
 ي موثري باشد.کنم نقطهشویم و اگر بتوانیم این را خوب مدیریت کنیم فکر میمی

ي معماري در رشته خصوصاًایی و من اعتقاد دارم مسائل اخلاقی ردد به آن اخلاق حرفهگایی که کردید برمیاشاره محمودي:
ل مان بسیار کم است، آخرین سوازمان رویی و با آن جامعه است.بهتر هستند چون بحث انسانی است و ارتباط با آن فرد روبسیار مهم

اري مدر عصر دیجیتال هستیم در مع کنم که به نظر شما الان که واقعاًاز خود شما آقاي مهندس حقیقی شروع می اًصحبت را مجدد
ست که ما اش همین اآید شده است نمونهسال و نیمه کرونا توانسته است این را تقویت کند به اجبار که به نظر می آیا این دوران یک

گر به آن کند یا دیکنیم، تصور شما این است که بعد از کرونا یک مرتبه سرعتش را کم میمان را داریم با هم برگزار میالان نشست
 .رویم بفرماییدو جلو می عادت کردیم
 ها منفعت طلب هستند و بههم عرض کردم عموم مردم و در نهایت تمام انسان کنم قبلاًمن اعتقادم این است و فکر می حقیقی:

این تبعات کرونا بر زندگی ما داشت به نظر من حفظش خواهیم کرد و حداقل من نوعی، در سیستم کاري خودم  خاطر منافعی که ذاتاً
روز کسالت داشتم و دفتر نیامدم ولی  2،3پیش ي ي جالب و کوتاه خدمتتان عرض کنم، من هفتهکنم ازش، فقط تجربهاستفاده می

شود با مدیریت روزي که خانه بودم راندمان کارم بالا بود و به این نتیجه رسیدم که می 2،3د من وشخیلی جالب بود و باورتان نمی
مان که حتی اگر بعد از جمله کار خود کنم ازایی عرض میدر مورد فضاهاي کاري حرفه زمان، شرایط را به نحوي پیش برد مخصوصاً

شد، بتوانیم کمتر دفتر بیاییم و بیشتر در خانه بمانیم البته اگر شرایط کار فراهم باشد و خود همین باعث شود ترددها  okاین هم شرایط 
ه این ب توانیم، یعنیکنم میها و سوخت. فکر میکمتر شود و بنابراین وقت کمتري را صرف خواهیم کرد براي رفت و آمد و هزینه

بتوانیم  کنم این بعد قضیه خیلی مثبت بوده و امیدوارمتر کنیم و فکر میسمت باید برویم و خواهیم رفت که شرایط جدید کاري را بهینه
 از آن نگهداري کنیم.

 خانم جلالی نگاه شما چیست؟  محمودي:
هاي معماري است من یک ترند جالبی را در سبک مقالهمان کم یک مثال خیلی کوتاه میزنم با توجه به اینکه فرمودید وقت جلالی:

ت را هاي مکانیک سیالاها آمد که بحثمتوجه شدم که از وقتی کرونا شروع شد شاید از یکی دو ماه بعد از آن یک بعد جالبی در مقاله
نم زکه افتاده و یک مثال هم می توجه بودیم. یک اتفاق جالبیدر معماري مطرح کردند شاید چیزي که ما قبل از آن خیلی به آن بی

خانه است با یک حیاط مشترك  دوهاي سنتی دارند که اش را چاپ کرده بودند، در آنجا گویا یکسري خانهمعمار در وهان مقاله دوکه 
ي آن هرض بهیندست آورده بودند که اگر یکی از ساکنان آلودگی را منتقل کرد عهها را بي این حیاطو با همان مطالعات عرض بهینه

رویی کم شود به همین دلیل عصر دیجیتال که فرمودید یا استفاده ي همسایه روبهاحتمال آلوده شدن خانه %80حیاط چقدر باشد که تا 
کسري پارامترهاي هاي جدید یثیر مثبتی بگذارد چون یکسري تحلیلأتواند خیلی تاز کامپیوتر که گفتید خیلی دوران خوبی هست و می

افتاد، معماران این ابزار را نداشتند، سال پیش این کرونا اتفاق می 50کند، شاید اگر شود که به ما کمک میدر معماري مطرح می جدید
ار آلودگی کردیم که این انتشها را انجام دهند و شاید خود ما هم هیچگاه فکر نمیاین نرم افزارها را نداشتند که بتوانند با آن این تحلیل

نم که کیک پارامتري شود که براي مثال عرض حیاط یا ارتفاع در و پنجره را تعریف کند به همین دلیل از این جهت فکر می در هوا
  .ثیر مثبتی بگذارد روي اتفاقات از این به بعد و روي برداشت ما از معماريأافزارها و کامپیوترها خیلی بتواند تحضور نرم



فرمایید و نگاهتان از دوران دیجیتالی که ما در معماري داشتیم و الان این دوران کرونا را می خانم دکتر شما کلام آخر محمودي:
 .که به آن اضافه شده است، تصور و نگاهتان چیست براي بعد از آن

 ههمین بود ک ایی که من از این دوران دیدم دقیقاًترین نکتهطور که خدمتتان عرض کردم بزرگمن همان کامران کسمایی:
معماري،  اییي کاري و حرفهها را سوق داد به این سمت که بخواهیم یکسري ارتباطات مجازي داشته باشیم من حالا به جز مقولهبرنامه

 طور جلسه با همکاران، اصلا ًهاي آنلاین داریم و همینخودم عضو هیات علمی دانشگاه هستم که جلسات دفاع زیادي داریم، کلاس
هایمان ولی الان به راحتی تمام کلاس .ي دفاع آنلاین به هیچ عنوان نداشتیما تعریف نشده بود یعنی حتی ما جلسهاین مقوله براي م

ما در  هاي آموزشیبا اینها آشنایی پیدا کردند و در حال استفاده هستند تمام کلاس هاست و تمام اساتید و دانشجوها کاملاًدر سامانه
 طور جلسات دفاعیه.ود و همینشافزارها برگزار میاین نرم

ز آورند و این بعد مسافت و خیلی اها از شهرهاي دیگر تشریف میي دانشجوهاي ما که ساکن تهران نیستند، خیلیببینید همه
هاي کنکور دکتراها را داریم دوره از زمانی که کرونا به وجود آمده است، مصاحبه سهها را این مقوله برطرف کرده است و ما الان سختی

ي موارد را باید در نظر بگیریم بعد مسافت، آوردند، سازمان مرکزي و به هر حال همهو عزیزان همه از شهرهاي مختلف باید تشریف می
 سهبه شود با آن مواجه هستش ولی الان در این مدت که ما خواهد با او مصاحي مواردي را که کسی که میسختی، استرس و همه

ردند یید شده بود با ما ارتباط برقرار کأهاي مجازي که تدوره این را برگزار کردیم ما فقط حضوري رفتیم و عزیزان همه آنلاین با سامانه
ي کرونا هم به اتمام برسد خودش خواهد مقولههاي حضوري حتی بعد از اینکه انشااالله باین مقوله و مصاحبه شدند و اینکه کاملاً

هاي دیگر محیطی و خیلی مقولههاي زیستتواند پیامدهاي خیلی مثبتی را داشته باشد از نظر زمان از نظر اقتصادي از نظر آلودگیمی
 مثبت هست.  ید کاملاًئفرماکه دید من نسبت به این قضیه که می

ایی هم براي کار آموزشی نگاهتان بسیار مثبت است براي بعد شما بزرگواران هم براي کار حرفه سهبسیار جالب بود هر  محمودي:
گاه مثبت توانیم با نبزرگواران داشتید که از این دوران کرونا که بسیار سخت هم هست می سهایی که هر از این واکسیناسیون و اشاره
فتار چگونه ر ی اشاره کردند در جنگی که آلمان با ژاپن داشت، آموختند و بعداًطور که جناب مهندس حقیقچیزهایی را بیاموزیم همان

راي ما ب توانیم بیاموزیم و دوران بعدیمان خصوصاًکردند و چگونه بهتر ساختند ما هم از جنگی که یکسال و نیم با کرونا داشتیم می
است  نقدر نگاه شما عزیزان مثبتآها بسیار جالب بود که که صحبتتر باشد براي من مان خیلی بهتر و مثبتايمعماران در دوران حرفه

بزرگواران  هسکسمایی که الان درگیر این ویروس و درگیر این کرونا هستند، آرزوي سلامتی براي شما سرکار خانم دکتر کامران خصوصاً
پی و هرم يطور از کانال اندیشکدهایوان و همین يکنم از اینکه قبول کردید این برنامه از طریق اینستاگرام مجلهدارم و تشکر می

 شود و امیدوارم عزیزانی هم که شنونده هستند راضی باشند از مطالب.طور از طریق یوتیوب پخش میطور از طریق آپارات و همینهمین
 هسکنیم و این میبزرگوار دعوت  سههاي پساکرونا هست که در آنجا هم از نشست بعدي ما در خصوص مدیریت شهري و بحث

بزرگواران آقاي مهندس حقیقی عزیز،  سهکنم از شما بندیم تشکر میمبحث هم آموزش، حرفه هم مدیریت شهري پساکرونا را می
 کنم. کسمایی گرامی و عزیز، تشکر میسرکار خانم مهندس جلالی عزیز و سرکار خانم دکتر کامران

 


